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کسانی که نساختند 

کار حزب صهیونیستی است

بر خلاف قانون مجلس 

90 هزار نفر

اسماعیل هنیه در تهران

شکایت ۷00 هزار نفر از رئیس جمهور سابق 

نمی رویم

استقبال می کنیم

حقابه هیرمند 

زبان دنیا را بلد بودید؟

اخبار ویژه ...

رییسی در جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی برای تقدیم برنامه هفتم 
توسعه گفت: مسکن در این لایحه دیده شده است. برخی می گویند دولت قول 
داده است یک میلیون مسکن بسازید. آنها که نساختند باید جواب دهند که چرا 
مسکن نساختند؟ساخت یک میلیون مسکن مصوبه مجلس، وعده دولت و نیاز 
کشور است و دنبال تحقق آن هستیم. مساله آموزش و مدرسه محوری، ارتقای 
علم در آموزش عالی و انجام تحقیقات هدفمند، جمعیت، سلامت نیز در برنامه 

هفتم دیده شده است و نظام ارجاع باید در استان ها اجرایی شود.

کیهان نوشت: حزب اشرافی کارگزاران در بیانیه ای نوشته است که پوشش 
زنان را به خود زنان واگذار کنید. پروژه ترویج کشف حجاب که برخی بازیگران 
دم دســتی در آن نقش آفرینی می کنند، ذاتاً پروژه حزب صهیونیستی- انگلیسی 
بهائیت است و عجیب است که حزب کارگزاران تا این حد با فرقه صهیونیستی- 
انگلیســی مذکور پیوند خورده اســت. این پیوند البته در تعامل کاملًا نزدیک 
امثال فائزه هاشــمی با عناصر بهایی کاملًا مشــهود است، همچنان که در تأکید 
حرمت شکنی روز عاشورای سال 88 توسط برخی افراطیون مدعی اصلاحات 

هم آشکار شد.

 نبویان، عضو کمیسیون اصل نود مجلس گفت: ایران در حد پادمان باید ملزم 
به دستورات و قوانین آژانس باشد؛ بیش از این آنها حق ندارند به ملت ایران تحمیل 
کنند. مهمترین اظهارات وی به شرح زیر است:  27 دوربین نظارتی برپچیده شد 
ولی بر خلاق قانون اقدام راهبردی مجلس با آژانس توافق کردند و اجازه نصب 
10 دوربین داده شده است. آژانس فقط نسبت به مواردی که مواد هسته ای داخل 
آن اســت می تواند نظارت کند اما تولید سانتریفیوژ و مونتاژ قطعات آن و موارد 
دیگر ربطی به مواد هســته ای ندارد. اگر این نظارت باشد می شود فراپادمانی و 
برجامی و طبق قانون مجلس تا وقتی تحریم های ظالمانه برداشته نشود، دولت 

حق ندارد این کارها را انجام بدهد و برخلاف قانون است.

حجت الاســلام مصدق معاون اول قوه قضاییه در نشست خبری خود با 
اشاره به حوادث پاییز سال 1۴01 گفت: در قضیه اغتشاشات اخیر برخورد قوه 
قضاییه رویکردی متانت محور و توام با عقلانیت و البته با قاطعیت بود. او ادامه 
داد: عفو زمانی داده شــد که اغتشاشــات تمام شده بود و نظام در کمال اقتدار 
پیشــنهاد عفو داد. حجت الاسلام مصدق تاکید کرد: حدود ۹0 هزار نفر از این 
عفو استفاده کردند؛ نه اینکه ۹0 هزار نفر زندان بودند بلکه اکثر قریب به اتفاق 
تحت تعقیب بودند. این عفو بی ســابقه از زبان دشــمنان هم یکی از محسنات 

نظام اسلامی برشمرده شد.

منابع فلسطینی مدعی شدند: رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس در سفر 
به تهران با مقامات ایرانی دیدار خواهد کرد. خبرگزاری »فلســطین الان« به 
نقل از منابع ویژه خود از سفر هیاتی از رهبران حماس به ریاست اسماعیل 
هنیه، رئیس دفتر سایســی این جنبش به تهران خبر داد. این منابع، این سفر 
را به دعوت رســمی تهران اعلام کردند. منابع خبری تاکید کردند که هیات 
حماس در این سفر با مقامات ایرانی دیدار و درخصوص آخرین تحولات 
فلســطین و مشخصا بعد از نبرد »ثارالاحرار« رایزنی خواهند کرد. بر اساس 
این گزارش، اخیرا هیاتی بلندپایه از جنبش جهاد اسلامی فلسطین به رهبری 
زیاد النخاله، دبیرکل این جنبش به تهران آمد و با مقامات ارشــد کشورمان 

دیدار و رایزنی کرد.

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس گفت: پرونده ای با 700هزار شکایت 
مردمی از رئیس جمهور ســابق به دادســتانی ارسال شده که انتظار می رود 
تکلیف آن با صدور قرار منع تعقیب یا صدور احکام قضایی هرچه سریعتر 
روشن شود. نصرالله پژمانفر با اشاره به پرونده های مطروحه در مورد رئیس 
جمهور ســابق گفت:شکایاتی در خصوص مشکلات بورس و مداخلات 
ارزی از رییس جمهور ســابق به دادستانی ارسال شده و  700هزار نفر مردم 
در این موضوع شــکایاتی به کمیسیون ارسال کرده بودند که انتظار می رود 
توسط دستگاه قضایی منع تعقیب صادر شود یا موضوع به سرعت  پیگیری 
شــود همچنین در خصوص پروژه گوره به جاســک و خسارات وارده به 

کشور نیز گزارشی به دستگاه قضایی ارسال خواهد شد.

رئیس جمهور با بیان اینکه صنعت هســته ای برای کشور قدرت تولید 
کرده اســت، تاکید کرد: برخی ها در دنیا تصور می کنند که خلق قدرت در 
تولید سلاح هســته ای است، اما جمهوری اسلامی ایران بار ها اعلام کرده، 
با وجود اینکه چنین توانایی در کشــور وجــود دارد، اما با توجه باور های 
 دینی و تاکیدات رهبر معظم انقلاب هرگز به ســمت تولید سلاح هسته ای 

نمی رویم.

رئیس دفتر رئیس دولت اصلاحات نوشت: امروز به خاطر منافع ملی 
از تغییر روش و ایجاد روابط دوباره با عربستان استقبال می کنیم. محمد علی 
ابطحی فعال سیاسی در توییتی نوشت: روزی که عده ای افراطی نعره زنان 
ســفارت عربســتان را آتش زدندو سیاستمداران فعلی از آن استقبال کردند 
ما بشدت کار آن ها را محکوم کردیم. امروز هم به خاطر منافع ملی از تغییر 

روش و ایجاد روابط دوباره با عربستان استقبال می کنیم.

سرپرست نخســت وزیری طالبان در دیدار رئیس نمایندگی سازمان 
ملــل در افغانســتان گفت که این گروه نگرانی ایــران در خصوص حقآبه 
رودخانــه هیرمند را از طریق گفتگو برطــرف می کند. »مولوی عبدالکبیر« 
معاون سیاسی و سرپرست نخست وزیری طالبان در ملاقات با رئیس یوناما 
خواستار ازسرگیری فعالیت های سازمان های بین المللی در افغانستان شد. 
این مقام طالبان در ملاقات با رئیس یوناما، همچنین درباره اختلاف با ایران 
بر ســر حقابه رود هیرمند گفت: طالبان در حــال حاضر در مورد حقآبه با 

مقامات ایران گفتگو می کند. 

مدیرکل روابط عمومی دفتر ریاســت جمهوری در توییتی با اشاره به 
ســفر های خارجی اخیر رئیس جمهور و سفر مقامات خارجی به ایران پس 
از گذشت سال ها، نوشت: شما زبان دنیا را بلد بودید؟ با کدام دنیا صحبت 
می کردید؟ متن توییت محمدمهدی رحیمی به شــرح زیر است:سفر رئیس 
جمهور به چین پس از 20سال، سوریه 1۳سال، اندونزی 17سال، امریکای 
لاتین 12سال و .... سفر وزیرخارجه سعودی به تهران پس از 17سال، رئیس 
جمهور ازبکستان پس از 20سال، رئیس جمهور بلاروس پس از 17سال و 

.... شما زبان دنیا را بلد بودید؟ با کدام دنیا صحبت می کردید؟

سیاسی

 

سرویس سیاسی -ســخنگوی کمیسیون 
شــوراها در مجلس با اشــاره به بررسی ایرادات 
هیئت عالی نظارت مجمع در جلســه کمیسیون 
متبوعش گفت: بر همین اساس، ماده تناسبی شدن 
انتخابات از طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 

حذف شد.
علی حدادی با اشــاره به جلســه کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شــوراها اظهار داشت: در 
این جلســه طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شورای اســلامی اعاده شده از شورای نگهبان را 

مورد بحث و بررسی قرار دادیم.
وی بیان کرد: همه ایرادات شــورای نگهبان 
به طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی رفع شــد و گزارش کمیسیون شوراها 
جهت بررسی به صحن مجلس ارائه خواهد شد تا 
این موارد که اصلاح شده است، در صحن مجلس 
هم بررسی و رأی گیری شود و مجدداً به شورای 

نگهبان ارسال شود.

سخنگوی کمیســیون امور داخلی کشور و 
شوراها در مجلس تصریح کرد: همچنین ایرادات 
هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام بــه طرح اصلاح قانــون انتخابات مجلس 

شورای اسلامی در این جلسه بررسی شد.
نماینده مردم ساوجبلاغ در مجلس شورای 
اسلامی گفت: یکی از ایراداتی که مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به طــرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی گرفته بود مربوط به 
برگزاری انتخابات تهران به صورت تناســبی بود 

که ایرادات آنان مبنایی بود.
حــدادی ادامــه داد: در جلســه نمایندگان 
پیشنهادات زیادی درباره انتخابات تناسبی مطرح 
کردنــد، اما چــون ایرادات هیئــت عالی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به این مصوبه مبنایی بود، 
نتیجه گیری آن شد که ماده ۵۳ طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی درباره برگزاری 
انتخابات تهران به صورت تناســبی از این طرح 

حذف شود و بنابراین انتخابات تهران به صورت 
حداکثری برگزار می شود.

ســخنگوی کمیســیون امور داخلی کشور 
و شــوراها در مجلس شــورای اسلامی تصریح 
کــرد: علت حذف این ماده از طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی آن بود که ما 
گفتیم اگر کمیســیون و در ادامه صحن مجلس به 
این ماده اصرار کنند، ممکن است کل طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس تحت الشعاع این یک ماده 
قرار گیرد و به انتخابات اســفند ماه امسال نرسد 
و بر این اســاس تصمیم گرفتیم کــه این ماده را 

حذف کنیم.
وی تاکیــد کرد: ســایر ایــرادات طرح را 
کمیسیون شوراها رفع کرده است و تلاش می کنیم 
زودتر در صحن مجلس بررسی شود تا این طرح 
در صورت تأیید شــورای نگهبان تبدیل به قانون 
شــود و به انتخابات اســفند ماه مجلس شورای 

اسلامی برسد.

ســرویس سیاســی - نماینده مردم طوالش 

در مجلــس نســبت بــه ابلاغیه وزارت کشــور 
مبنــی بر عــدم همراهی بــا نماینــدگان مجلس 
 شــورای اسلامی در ســال پایانی این مجلس انتقاد 

کرد.
حســن محمدیاری در جلســه علنی مجلس 
شــورای اســلامی در اخطار قانون اساسی، گفت: 
به صراحت اصول قانون اساســی، رئیس جمهور و 
 تمام وزرا در قبال مجلس موظف هســتند پاسخگو 

باشند.
نماینــده مــردم طوالش در مجلس شــورای 
اســلامی خطاب به رئیس مجلس، اظهار داشــت: 
شــما در جریان هستید که نمایندگان شهرهای کم 
برخوردار در جذب اعتبارات با چه مشکلاتی مواجه 
هســتند، اساســاً اگر همراهی قوه مجریه در کارها 
وجود نداشته باشد، امور اجرایی معطل می ماند. در 
این شــرایط نمایندگانی که تاوان ناکارآمدی برخی 

مدیــران اجرایی را می دهند، مــورد بی مهری قرار 
می گیرنــد که به هیچ عنوان قابل قبول نیســت. هر 
نماینده ای در قبال مردم مســئولیت دارد و شــما به 
عنوان رئیس مجلس قسم یاد کردید از شأن و منزلت 

مجلس دفاع کنید.
محمدیــاری افزود: نماینــدگان در حالی در 
حوزه های انتخابیه مشکل دارند که همراهی ظاهری 
نیز از نمایندگان گرفته شــده و بر اســاس بخشنامه 
وزارت کشــور عنوان شده که با نماینده ای که یک 
سال از فرصت خدمتش باقی مانده و باید در خدمت 

نظام باشد، همراهی نشود.
محمدباقر قالیباف در پاســخ بــه این اخطار، 
گفــت: روز گذشــته این موضــوع را تذکر دادم و 
وزیر کشــور ابلاغیه 11 خــرداد ماه را اصلاح کرد. 
نماینــدگان اجازه دهند وزیر از اردبیل بازگردد و ما 

خدمتشان هستیم.

ســرویس سیاســی - طحان نظیف گفت: 
وزارت کشــور سازو کار های اجرایی سازی قانون 
شــفافیت و نظــارت بر تامین مالــی فعالیت های 

انتخاباتی در مجلس را فراهم می کند.
هــادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبان با اعلام تشــکیل اولین جلســه هماهنگی 
دســتگاه های مرتبط با انتخابات اظهار کرد: در این 
جلسه که مسوولان دستگاه های مرتبط با انتخابات 
یعنی وزارت کشــور، قوه قضائیه، نیروی انتظامی، 
دســتگاه های امنیتــی و شــورای نگهبان حضور 
داشــتند، ضمن تاکید بر همکاری و هماهنگی، بر 
برگزاری انتخاباتی سالم، امن و باشکوه تاکید شد. 
همچنین مقرر شد برای هماهنگی بیشتر و تسهیل 
امور مربوط به انتخابات، این جلســات اســتمرار 

داشته باشد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: در این جلسه 
موضوعــات مختلفی از جملــه راهبرد های مقام 
معظم رهبری در خصــوص انتخابات، ضرورت 
اصلاح قانــون اتتخابات و هماهنگی های اجرایی 
در صورت تغییر قانون، اســتعفا های اشــخاص 
برای شــرکت در انتخابات و همچنین پاسخ های 
اســتعلامات از سوی دستگاه ها بحث و تبادل نظر 

صورت گرفت.
وی ادامه داد: تاکید همه دستگاه های مرتبط با 
انتخابات بر همدلی و همکاری برای برگزاری یک 
انتخابات خوب، سالم و بر مدار قانون است. برای 
برگزاری چنیــن انتخاباتی، حرکت در چارچوب 

قانون، فصل مشترک همه دستگاه هاست.

طحان نظیف تصریــح کرد: همچنین در این 
جلسه تاکید شــد که وزارت کشور سازو کار های 
اجرایی ســازی قانون شفافیت و نظارت بر تامین 
مالــی فعالیت های انتخاباتی در مجلس شــورای 

اسلامی را فراهم کند.
این قانون، بهمن  ســال ۹8 به تصویب رسیده 
بود و به علت نزدیکی زمان تصویب آن به انتخابات، 
عمــلا فرصت اجرا پیدا نکرده بود که در انتخابات 
پیش رو انتظار این اســت با فراهم کردن تمهیدات 

اجرایی، از این دوره شاهد اجرا ی آن باشیم.
بر اســاس ایــن قانون، داوطلبــان انتخابات 
موظفند برخی چارچوب های قانونی در خصوص 
منابــع و هزینه های انتخاباتی را رعایت کرده و این 

موارد را شفاف کنند.

حدادی سخنگوی کمیسیون شوراها در مجلس خبر داد:

انتخابات تناسبی منتفی شد

محمدیاری در صحن مجلس مطرح کرد؛

انتقاد از بخشنامه وزارت کشور برای عدم همراهی با نمایندگان مجلس

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد:

اجرای قانون شفافیت منابع مالی کاندیداهای مجلس برای اولین بار

رییس  مجلس شورای اسلامی خبر داد:

پیگیری صفرشدن نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای اساسی در جلسه سران قوا

سرویس سیاسی-محمدباقر قالیباف در جلسه 
علنی مجلس شورای اسلامی و بعد از بررسی سومین 
گزارش کمیسیون بهداشت و درمان در مورد بررسی 
عملکرد دستگاههای اجرایی در دو حوزه واردات و 
ترخیص تجهیزات پزشکی و مدیریت بازار دارویی 
کشور در جمع بندی گفت: بحث سلامت مهم است 
جدا از مشکلات در حوزه هزینه و دغدغه تامین کالا، 
ما در دولت و مجلس شورای اسلامی باید به نارضایتی 
مردم در حوزه سلامت توجه کنیم فشار روانی روی 

مردم در حوزه سلامت وجود دارد.

وی توضیح داد: همانطور که به وزیر بهداشــت 
هم گفته ام، راهبری این کار سیاســت گذاری و برنامه 
 ریزی با وزارت بهداشت است ما از چند سال گذشته 
داده هایــی داریم و می توانیم در حوزه دارو و مصرف 
دارو براساس جغرافیای کشــور برنامه  ریزی کنیم. 
براســاس این داده ها می توانیم پیش بینی از مصرف 
روزانه دارو در کشور داشته باشیم پس این پذیرفتنی 
نیست که بگوییم دارو کم شده پس همه این اشکالات 

به سیستم مدیریتی بر می گردد.
وی همچنیــن اظهار کرد: باید بحث ارز و ریال 

دارو با همان پیش بینی صورت گرفته در قانون بودجه 
دنبال شود صبح هم جلسه ای با اقای شهریاری رئیس 
کمیســیون بهداشت داشتم و تاکید کردم که به همان 
اندازه اهمیت هدفمندی موضوع دارو هم مهم است 

و باید سازمان برنامه این کار را با دقت دنبال کند.
رئیس مجلس شــورای اســلامی با قدردانی از 
خاندوزی وزیر اقتصاد تصریح کرد: از آقای خاندوزی 
تشکر می کنم که مبلغ یک درصد مبلغ مالیات بر ارزش 
افــزوده را اعلام کرد قبول دارم که این میزان در ســه 
ماهه اول کمتر اســت اما 2۵00 میلیارد هم برای سه 
ماه از محل یک درصد مالیات کم است. وقتی چنین 
تاخیرهایی را مواجهیم با مشکل روبه رو می شویم البته 
بانک مرکزی هم متقاعد شــده که سقف ارزی را به 

صورت فصلی تامین کند.
وی همچنین بیان کرد: این موضوع را در جلسه 
ســران دنبال می کنیم که باید مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای اساسی و دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی 

صفر باشد که اکنون یک درصد است.
قالیباف همچنین با تشکر از رضوانی فر مسئول 
گمرک اظهار کرد: گمرک تلاش داشــته اما با تاخیر 
مواجه بوده به طــوری که اکنون دارو در گمرک دپو 
شده و به دست مردم نمی رسد. باید در بحث مربوط به 
نرخ گمرک و سود بازرگانی هم دستگاه های مربوطه 
ابلاغیه هــا را به گمرک انجام دهند که گمرک بتواند 
امور را پیگیری کند. وزارت بهداشــت این موارد را 

دنبال کرده ما هم کمک می کنیم.
وی در پایان و در جمع بندی اظهار کرد: کمیسیون 
بهداشت و معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی 
بحث امروز و سه جلسه قبلی در این باره را جمع بندی 
کند ما این موارد را پیگیری می کنیم تا شاهد سکته های 

اینچنینی در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی نباشیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار کرد که موضوع صفرشدن نرخ مالیات بر ارزش افزوده کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی را 
در جلسه سران قوا دنبال می کنم که در حال حاضر این نرخ یک درصد است.

 گمرک تلاش داشــته امــا با تاخیر مواجه بوده به طوری که اکنــون دارو در گمرک دپو 
شــده و به دست مردم نمی رســد. باید در بحث مربوط به نرخ گمرک و سود بازرگانی 
هــم دســتگاه های مربوطه ابلاغیه ها را به گمــرک انجام دهند که گمــرک بتواند امور 
را پیگیــری کنــد. وزارت بهداشــت این مــوارد را دنبال کــرده ما هم کمــک می کنیم.

ســرویس سیاسی- در گزارش 
کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
تاکید شد ضرورت دارد بانک مرکزی 
در اســرع وقت نســبت به رفع موانع 
موجود در مســیر حواله کرد ارز دارو 
و تجهیزات پزشکی اقدام کند.سلمان 
اسحاقی سخنگوی کمیسیون بهداشت 
و درمان در جلسه علنی مجلس سومین 
گزارش این کمیسیون در مورد بررسی 
عملکرد دســتگاه های اجرایی در دو 
حــوزه واردات و ترخیص تجهیزات 
پزشکی و مدیریت بازار دارویی کشور 
را با استناد به ماده 107 آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به شرح زیر قرائت 

کرد:
مقدمه

نتایج بررســی های صورت گرفته در کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
شــورای اســلامی موید آن است که بعد از بحران ناشــی از کمبود برخی از اقلام 
دارویی که در پاییز و زمستان گذشته در کشور رخ داد که البته هنوز نیز این بحران 
ادامه دارد، اکنون نوبت به کمبود و افزایش بی رویه قیمت تجهیزات پزشکی به ویژه 
تجهیزات پزشکی مصرفی که نیاز اولیه بیمارستان ها و مراکز درمانی می باشد رسیده 
به گونه ای که عملکرد مراکز درمانی و فرآیند درمان بیماران در این مراکز با اخلال 
جدی مواجه شــده است. خاطرنشان می سازد پیش از این در دو گزارش نظارتی 
پیشین کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی که با موضوع »بررسی 
وضعیــت اجرای طرح دارویار و نحوه مدیریت کمبودهای دارویی پیش آمده در 
بازار سلامت و درمان کشور« در سال گذشته به مردم و نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی ارائه شده بود هشدارهای لازم داده شد به گونه ای که:
اولاً: در راستای جلوگیری از اخلال در نظام سلامت کشور، به دولت تکلیف 
گردید چنانچه تصمیم به اصلاحات ارزی در حوزه تجهیزات و ملزومات پزشکی 
در فاز دوم اجرای طرح دارویار را دارد، لازم است معادل ریالی مابه التفاوت حذف 
ارز ترجیحی از ابتدای زنجیره تأمین و تولید ملزومات و تجهیزات پزشکی همانند 

بخش دارو به بیمه ها منتقل شود.
ثانیاً: در راســتای جلوگیری از اخلال در نظام توزیع دارو و به ویژه مدیریت 
به روز »مانده مطالبات اجزای زنجیره تأمین« از سازمان های بیمه گر و دانشگاه های 
علوم پزشکی، دولت مکلف گردید تا نظارت کافی بر هزینه کرد نشان دار اعتبارات 
یارانه ای تخصیص داده شــده در طول زنجیره تأمیــن و توزیع دارو و تجهیزات 
پزشــکی با اتخاذ راهکارهایی مانند واریز مســتقیم اعتبارات خزانه به حســاب 
شرکت های پخش و یا جداسازی کامل حساب این اعتبارات از سایر حساب های 

علوم پزشکی اعمال نماید.
ثالثاً: بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف گردیدند تا جهت 
جلوگیری از هرگونه کمبود در بازار اقلام دارویی و تجهیزات و ملزومات پزشکی 
و شیرخشــک، نســبت به تخصیص و تأمین منظم منابع اعتباری مطابق با قانون 
بودجه و تأمین ارز ترجیحی و نیمایی مورد نیاز زنجیره اقدام نمایند. اما همان طور 
که پیش تر نیز اشاره شد رصد کیفیت و نتایج عملکرد دستگاه های اجرایی مسئول 
در طی چند ماه گذشته و گزارش های واصله از بیمارستان ها و مراکز درمانی، بیان 
گر آن است که تا به امروز، اقدامات مؤثر و پایداری برای رفع چالش های موجود 
در مسیر طرح دارویار و رفع کمبودهای دارویی در بازار انجام نشده و همچنین در 
کنار آن، کمبود تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی به یکی از زمینه های بروز بحران 
در حوزه بهداشت و درمان کشور تبدیل شده است. بر همین اساس سومین گزارش 
نظارتی کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با موضوع »بررسی 
عملکرد دستگاه های اجرایی در دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشکی و 
مدیریت بازار دارویی کشور" در راستای اجرای تبصره )1( ماده )107( آئین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی به مردم شریف ایران و نمایندگان محترم مجلس 

شورای اسلامی در سه بخش ذیل تقدیم می گردد.
بخش نخست: وضعیت موجود در بازار تجهیزات و ملزومات پزشکی

بخش دوم: وضعیت موجود در بازار دارویی کشور
بخش سوم: نتایج ارزیابی های کمیسیون

جمع بندی
موضوع مدیریت بازار و زنجیره تأمین و توزیع کالاهای سلامت محور مانند 
اقلام دارویی و تجهیزات پزشــکی که ارتباط مســتقیم با جان و آسایش زندگی 
شــهروندان دارد از مهم ترین وظایف دولت به ویژه دســتگاه های اجرایی مرتبط 
همچون وزارت بهداشــت و درمان و آموزش پزشکی با محوریت سازمان غذا و 
دارو، بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه و محاسبات و وزارت امور اقتصادی و 

دارایی با محوریت سازمان گمرک جمهوری اسلامی ایران می باشد.
در همین راستا لازم است: 

نخست: نظر به عدم تخصیص ارز مناسب و با کیفیت و به میزان مکفی و از 
همه مهم تر به موقع آن توسط بانک مرکزی که منجر به تأخیر قابل توجه ورود مواد 
اولیه دارو و تجهیزات پزشکی مصرفی شده است، ضرورت دارد بانک مرکزی در 
اســرع وقت نسبت به رفع موانع موجود در مسیر حواله کرد ارز دارو و تجهیزات 
پزشکی که بعضاً با تأخیر بیش از دو ماه صورت می گیرد اقدام نماید. بدیهی است 
عدم انجام اقدام مناسب در این خصوص بحران کمبود مواد اولیه را بیش از پیش 

تشدید خواهد کرد.
دوم: نظر به عدم تخصیص منابع ریالی تعهد شــده توســط سازمان برنامه و 
بودجه برای طرح دارویار تا خردادماه سال جاری ضرورت دارد سازمان برنامه و 
بودجه و بانک مرکزی نسبت به تخصیص و پرداخت منظم اعتبارات مصوب در 
قانون بودجه سال جاری و ارز تعهد شده برای اجرای طرح دارویار و واردات مواد 
اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی مصرفی مورد نیاز کشور اقدام نمایند.لازم است 
دیوان محاسبات مجلس شورای اسلامی گزارش دقیق عملکرد این دستگاه ها در 
نحوه تخصیص و تأمین این منابع را مستمراً به مجلس شورای اسلامی ارائه نماید.

ســوم: همان طور که در گزارش های نظارتی پیشــین کمیسیون مقرر شده 
بود مجدداً تأکید می گردد که ضروری اســت هرگونه اقدام در راستای حذف ارز 
ترجیحی از ابتدای زنجیره تأمین ملزومات و تجهیزات پزشکی، در پیوند با طرح 
دارویار و در قالب پرداخت ما به التفاوت از طریق سازمان های بیمه گر صورت گیرد 
تا بدین ترتیب افزایش قیمت ها در قالب افزایش پرداخت به بیماران تحمیل نگردد.

نتایج نهایی ارزیابی های کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
نشان می دهد در مجموع اگرچه تولیت صنایع تولیدکننده دارو تجهیزات پزشکی 
مصرفی عمدتاً در اختیار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نمی باشد و 
تخصیص ارز مناسب و مکفی و به موقع توسط بانک مرکزی صورت نمی گیرد و 
همچنین منابع ریالی تعهد شده از جانب سازمان برنامه و بودجه محقق نمی گردد 
لیکن ســه حوزه الف( برنامه ریزی و پیش بینی کمبودها در بازار مصرف و اتخاذ 
تمهیدات شایســته ب( نظارت دقیق بر زنجیره تأمین و توزیع تجهیزات و لوازم 
پزشکی و دارو، ج( انجام اقدامات مؤثر در ترخیص کالاها از گمرک و جلوگیری 
از رسوب آن ها نیاز به اقداماتی مؤثرتر، بهنگام و جامع تر از سوی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی که در حقیقت متولی موضوع سلامت در کشور است، 
می باشد، لذا ضرورت دارد در اسرع وقت این وزارتخانه به آسیب شناسی پرداخته و 
با اتخاذ رویکردی فعالانه، نسبت به رفع موانع موجود برای تحقق عملکرد مطلوب 
در این حوزه اهتمام ورزد.خاطرنشان می سازد ضمن اعلام آمادگی این کمیسیون بر 
هرگونه همکاری و مساعدت به دولت، در صورت مرتفع نشدن مشکلات موجود 
در حوزه تجهیزات و اقلام پزشــکی و دارو که چندین ماه اســت کمبود و افزایش 
بی رویه قیمت آن ها گریبان گیر زندگی و آســایش شهروندان شده است، اعضای 
کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی بهره گیری از ظرفیت سایر 
ابزارهای نظارتی در آئین نامه داخلی مجلس را برای خود محفوظ می دانند. والسلام.

در گزارش کمیسیون بهداشت مجلس تاکید شد؛

بانک مرکزی موانع موجود در مسیر 
حواله کرد ارز دارو را مرتفع کند
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